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Making music at a high level requires an equally high level of physical and mental 
commitment. Often, due to the constant performance demands, the regenerative aspect 
falls by the wayside, resulting in physical and mental overload. This can manifest itself, for 
example, in physical pain [1] or in increasing music performance anxiety [2], right up to stage 
fright or the pain-induced abandonment of the music career. Progressive muscle relaxation 
(PMR) is already widely used in the medical field to treat pain [3] and anxiety symptoms [4], 
and this relaxation method is also recommended for professional musicians and 
conservatoire music students in music medicine and music psychology [5]. To date, however, 
there have been no studies explicitly examining these two constructs together in 
conjunction with PMR. The aim of this study is to investigate a PMR intervention for music 
students regarding its effect on subjective pain perception and stage fright and to give 
suggestions for an (extra-)curricular implementation of PMR at educational institutions. For 
this purpose, conservatoire music students of the experimental group undergo a six-week 
PMR program in a two-group pre-post test design. Using two measurement time points 
before and after the intervention, it will be recorded whether and to what extent the 
program has an effect on the two constructs. Therefore, the german versions of the 
Musculoskeletal Pain Intensity and Interference Questionnaire for Musicians (MPIIQM-G) [6] 
and the Kenny Music Performance Anxiety Inventory (K-MPAI-R) [7] will be used. Results will 
be available at the end of June 2023. 
 
Die Rolle progressiver Muskelentspannung hinsichtlich subjektiver Schmerzwahrnehmung 
und Lampenfieber bei Musikstudierenden  
 
Musizieren auf hohem Niveau erfordert ein ebenso hohes Maß an physischem wie an 
psychischem Einsatz. Oftmals bleibt aufgrund der steten Leistungsanforderungen der 
regenerative Aspekt auf der Strecke mit dem Resultat einer physischen und psychischen 
Überbelastung. Dies kann sich beispielsweise in körperlichem Schmerz [1] oder in 
zunehmendem Lampenfieber [2] bis hin zu Auftrittsangst oder dem schmerzbedingten 
Abbruch der Musikkarriere äußern. Progressive Muskelrelaxation (PMR) wird bereits im 
medizinischen Bereich vielfältig begleitend bei der Behandlung von Schmerz- [3] und 
Angstsymptomatiken [4] eingesetzt und auch in der Musikmedizin und -psychologie wird 
dieses Entspannungsverfahren für professionelle Musiker*innen und Musikstudierende 
empfohlen [5]. Bislang gibt es jedoch keine Studien, die diese beiden Konstrukte in 
Verbindung mit PMR explizit untersuchen. Ziel dieser Studie ist es, eine PMR-Intervention 
bei Musikstudierenden hinsichtlich ihrer Wirkung auf das subjektive Schmerzempfinden und 
Lampenfieber zu untersuchen und Anregungen für eine (extra-)curriculare Implementierung 
von PMR an Ausbildungsstätten zu geben. Zu diesem Zweck durchlaufen Musikstudierende 
der Experimentalgruppe in einem Zwei-Gruppen Prä-Post-Design ein sechswöchiges PMR-
Programm. Anhand der zwei Messzeitpunkte vor und nach der Intervention wird erfasst, ob 
und inwiefern das Programm auf die beiden Konstrukte wirkt. Hierfür werden die deutschen 
Versionen des Musculoskeletal Pain Intensity and Interference Questionnaire for Musicians 
(MPIIQM-G) [6] und des Kenny Music Performance Anxiety Inventory (K-MPAI-R) [7] 
eingesetzt werden. Die Ergebnisse werden Ende Juni 2023 vorliegen. 
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